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وتقبـــل نشـــر البحـــوة بالعر يـــة الجمهوريـــة اليمنيـــة، المحكمـــة، عـــن كليـــة الآداب، جامعـــة ذمـــار، تصددددر مجلدددة   داب  

 ا للقواعد الآتية:والإنجليزية والفرنسية، وفقً 
 

 أولا: القواعد العامة لقبول البحث للتحكيم

 .أن تتسم الأبحاة بالأصالة والمنهجية العلمية السليمة 

  ا بذلك. أو أن لاتكون البحوة قد سبق نشرها  تقديمها للنشر إلى جهة أخرى، ويقدم الباحث إقرارا خطيًّ

 إن وجدت-، وتراعى فيها قواعد الضبط ودقة الأشكال تكتب البحوة بلغة سليمة- ( بصيغةWord). 

  تكتب البحوة( بخطSakkal Majalla ) خط و  بالنسبة إلى الأبحاة باللغة العر ية، (،15 حجم )و 

(Sakkal Majalla( و حجم )بالنسبة إلى الأبحاة باللغتين الإنجليزية والفرنسية، وتكون العناوين 11 )

 2,5هوامش )مسافة السم(، و  51,(. على أن تكون المسافة بين الأسطر )11امق، و حجم )الرئيسة بخط غ

 سم( من كل جانب.

 ( كلمة، بما فيها الأشكال والجداول والملاحق، ويمكن 5000( كلمة، ولا يقل عن )0000لا يتجاوز البحث )

 .( كلمة0000تجاوز الزيادة حتى )

  دون الإشارة إلى المصادر الأصلية.هم، أو أفكار  الآخرين اقتباس عباراتعلى الباحث أن يتجنب الانتحال أو 

 

 ثانيا: إجراءات التقديم للنشر

 يلتزم الباحث بترتيب البحث وفق الخطوات الآتية:

  ،تحتوي الصفحة الأولى على العنوان بالعر ية واسم الباحث ووصفه الوظيفي، والمؤسسة التي ينتمي إليها

 ومن ثم الملخص بالعر ية. ،الإليكتروني ه ريدو 

 إلى اللغة الإنجليزية لمحتويات الصفحة الأولى )العنوان واسم الباحث  تحتوي الصفحة الثانية على ترجمة

 ووصفه... إلخ، والملخص والكلمات المفتاحية(.

  ،)على ألا يحتوي الملخصان بالعر ية والإنجليزية على العناصر الآتية: )هدف البحث، المنهجية، والنتائج

في فقرة واحدة، ويرفق معهما كلمات مفتاحية بحيث  كلمة، 120، ولا يقل عن كلمة 100يتعدى كل منهما 

 كلمات باللغتين. 5-4تتراوح بين 

 يحتوي البحث على مقدمة يستعرض فيها الباحث: نبذة عن الموضوع، الدراسات السابقة، المقدمة :

، ومنهجه، وخطته تهلية البحث، أهدافه، أهميالجديد الذي سيضيفه البحث في مجاله، إشكا

 )تقسيمه(، على أن يكون ذلك في سياق الكلام دون إفراد عناوين داخل المقدمة.
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 يتم عرض البحث وفقًا للمعايير والأصول العلمية المتبعة، والمباحث والمطالب المشار إليها، العرض :

 وبشكل مترابط ومتسلسل.

 ل واضح ومتسلسل ودقيق.: يتم عرض النتائج بشكالنتائج 

 الهوامش والمراجع 

 توثق الهوامش في نهاية الأبحاة على النحو الآتي:  -

 إن وجد ، ومن ثم الجزءمختصرا ، عنوان البحث/الكتابلقب المؤلفيكتفى في الهوامش بكتابة 

. وإذا لا يوجد جزء يكتب رقم الصفحة مباشرة، مثلا: 1/100: المقري، نفح الطيبمثلا:  .فالصفحة

 .100: سوسور، علم اللغة العام

 توثق بيانات المصادر والمراجع على النحو الآتي: -

العكبري، أبو البقاء عبدالله  لقب المؤلف، اسمه، عنوان المخطوط، مكان حفظه، رقمه. مثلا: المخطوطات: -أ

  السعودية، مية العرب للشنفرى، مكتبة عارف حكم،، المدينة المنورة،ه(، إعراب لا 111ت.بن الحسين )

 .(00أدب )

أحمد بن  المقري،. مثلا: اوتاريخه ،لقب المؤلف، اسمه، عنوان الكتاب، بلد النشر، ومكانه، الطبعة الكتب: -ب

 .م2008، 5دار صادر، بيروت، ط ،نفح الطيب من غصن الأندلس الرطيب، محمد

لقب المؤلف، اسمه، عنوان المقال، اسم المجلة، الناشر، البلد، رقم المجلد، رقم العدد، تاريخه. الدوريات:  -ج

دراسة دلالية، مجلة الآداب  -الشامي، ألطاف إسماعيل أحمد، الاستثناء المنقطع في القرآن الكريم مثلا: 

 م.2020، 8للدراسات اللغوية والأدبية، كلية الآداب، جامعة ذمار، اليمن، ع

اسم صاحب الرسالة، اسمه، عنوانها، القسم، الكلية، لقب صاحب الرسالة،  الرسائل الجامعية: -د

الخصائص الأسلو ية في شعر الحماسة بين أبي  النهمي، أحمد صالح محمد،والجامعة، تاريخ إجازتها. مثلا: 

اللغة  كلية الدراسات العليا، ا، أطروحة دكتوراه، قسمشعر الحرب والفخر أنموذجً  -تمام والبحتري 

 .م2011جامعة أم القرى، السعودية،  العر ية،

(، فابن منظور مثلا يرتب وابن ،وأبو ،أل)ا(، على أن لا يدخل في الترتيب ا )هجائيًّ ومن ثم يتم ترتيبها ألفبائيًّ  -

 في حرف الميم.

 بعد اعتمادها وتدقيقها بشكلها النهائي من قبل هيئة تحرير المجلة. ة المراجعيقوم الباحث برومن -

  ترسل الأبحاة بصيغتيWord وPDF :باسم رئيس التحرير على البريد الإلكتروني للمجلة 

info@jthamararts.edu.ye . 

 وإجازته للتحكيم أو التعديل عليه قبل إجازته للتحكيمحثهإبلاغ الباحث باستلام ب رئيس التحريرتولى ي ،. 
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 ثالثا: إجراءات التحكيم والنشر

 لتحكيم من قبل رئيس التحرير أو نائبه أو مدير التحرير تتم إحالته إلى المحكمين.البحث ل ةبعد إجاز  -

 المجهولة.تخضع الأبحاة المقدمة للنشر في المجلة لعملية مراجعة المحكمين المزدوجة  -

يصدر قرار قبول البحث للنشر من عدمه بناء على التقارير المقدمة من المحكمين، وتكون مبنية على  -

وعلى  .أساس قيمة البحث العلمية، ومدى استيفاء شروط النشر المعتمدة والسياسة المعلنة للمجلة

 مبادئ الأمانة العلمية وأصالة البحث وجدته. 

 الباحث بقرار المحكمين حول صلاحيته للنشر من عدمه، أو إجراء التعديلاتيتولى رئيس التحرير إبلاغ  -

 .الموص ى بها

مون في البحث وفقًا للتقارير المرسلة إليه، خلال مدة لا  وص ييلتزم الباحث بالتعديلات التي ي -
ّ
بها المحك

 .يومًا 15تتجاوز 

لب منه. يعاد البحث إلى المحكمين عندما تكون التوصيات جوهرية؛ لمعرفة  -
ُ
مدى التزام الباحث بما ط

وتتولى رئاسة/إدارة التحرير متابعة التقييم عندما تكون التوصية بإجراء تعديلات طفيفة، ومن ثم يتم 

 .وتاريخه رقم العدد الذي سوف ينشر فيهمتضمنا ، التحقّق النهائيّ، ويُمنح الباحث خطاب قبول بالنشر

ا النهائية، يتمّ إرسالها إلى التدقيق اللغوي والمراجعة الفنية، ثم بعد التأكد من جاهزية المخطوطة بصورته -

 .تحال إلى الإنتاج النهائي

يعاد البحث بصورته النهائية إلى الباحث قبل النشر للمراجعة النهائية وإبداء الملاحظات إن وجدت، وفق  -

 النموذج المعدّ لذلك.

ا في موقع المجلة وفق ا - ا ودون  ويُتاحلخطة الزمنية المحددة للنشر، يتم نشر الأعداد إلكترونيًّ تحميلها مجانً

 شروط فور نشرها.

 أجور النشرا: رابع  

 : الأجور المقررة على النحو الآتي يدفع الباحثون 

ا وقدره ) -
ً
 ( ريال يمني.15000يدفع أعضاء هيئة التدريس في جامعة ذمار مبلغ

 يمني.( ريال 25000) من داخل اليمنيدفع الباحثون  في حين -

 ا أو ما يعادلها.( دولارًا أمريكيًّ 150من خارج اليمن )ويدفع الباحثون  -

 أجور إرسال النسخ الورقية من العدد.  ون كما يدفع الباحث -

 .زائدة ألف ريال يمني عن كل صفحة ون كلمة، يدفع الباحث (0000في حال زيادة عدد كلمات البحث عن ) -

 المحكمين.لا يعاد المبلغ إذا رُفض البحث من قبل  -

 :المجلة عبر الرابط الآتيموقع  للاطلاع على الأعداد السابقة يرجى زيارة

https://www.tu.edu.ye/journals/index.php/artsmain 
 (.66900969905هاتف ) ،جامعة ذمار -كلية  داب  عنوان المجلة: 

 جامعة ذمار. ذمار، الجمهورية اليمنية. -كلية  داب  ،(00250) عنوان البريدي: ص.بال

https://www.tu.edu.ye/journals/index.php/artsmain
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d. Theses: The author's surname, The author's first name, department, Faculty, university, date of approval. 

For Example: Al-Nihmi, Ahmed Saleh Mohammed, “Stylistic Characteristics in the Poetry of Enthusiasm between Abu Tammam and 

Al-Buhturi - The Poetry of War and Pride as a Model,” PhD Thesis, Department of Postgraduate Studies, Faculty of Arabic Language, 

Umm Al-Qura University, Saudi Arabia, 2013. 

- Then, they shall be all arranged alphabetically, provided that (al, abu, and ibn) are not included in the arrangement. Example: “ibn 

Manthur” is arranged under the letter “mem ‘M’”. 

- The researcher Romanizes the references after they are reviewed and approved in their final form by the journal’s editorial board. 

 The paper should be sent in Word and PDF formats in the name of the editor-in-chief to the journal’s e-mail address, i.e.,: 

info@jthamararts.edu.ye 

 The editor-in-chief informs the researcher of the receipt of his/her paper and its approval for the peer-review or amendments before its 

approval for the peer-review. 

        Third: Peer-review and Publication Procedures 

- After the paper is approved for the peer-review by the editor-in-chief, his deputy or the managing editor, the concerned paper is 

referred to the peer-reviewers. 

- Papers submitted for publication in the journal are subject to an anonymous double review process. 

- The decision to accept the paper for publication or rejecting it is made based on the reports submitted by the peer-reviewers and 

editors. They are based on the value of the scientific paper, the extent to which the approved publishing conditions and the declared 

policy of the journal are met, and on the principles of scientific honesty, originality and novelty of the research. 

- The editor-in-chief informs the researcher of the peer-reviewers’ decision regarding its eligibility to be published or not, or the 

requirement for further recommended amendments. 

- The researcher shall abide by the amendments recommended by the peer-reviewers and editors to be made in the paper according to 

the reports sent to him/her, within a period not exceeding 15 days. 

- The paper is returned to the peer-reviewers when the recommendations are substantive; to know the extent of the researcher's 

commitment to fulfill the necessary amendments. The editorial presidency/management is responsible for following up on the 

evaluation when the recommendations for amendments to be done are minor. Then, the final verification is to be done, and the 

researcher is given a letter of acceptance to publish, including the number and date of the issue that the paper will be published in. 

- After making sure that the manuscript is ready in its final form, it is sent for linguistic proofreading and technical review; then it is 

forwarded for the final production. 

- The paper is returned in its final form to the researcher before publication for final review and comments, if any, according to the form 

prepared for this. 

- Issues are published electronically on the magazine’s website according to the specific time plan for publication. Once they are 

published, they are made available for downloading for free without conditions. 

Fourth: Publication Fee 

Researchers pay the prescribed fees as follows: 

- Faculty members at Thamar University pay an amount of (15,000) Yemeni riyals. 

- Researchers from inside Yemen pay (25,000) Yemeni riyals. 

- Researchers from outside Yemen pay $150 or its equivalent. 

- The researchers also pay for sending hard copies of the issue. 

- In case the number of the paper’s words exceeds (9,000), researchers will pay one thousand Yemeni riyals for each extra page. 

- The amount will not be refunded in case the paper is rejected by the peer-reviewers. 

Note: For having a look on the previous issues of the journal, please viit the journal's website as follows 

https://www.tu.edu.ye/journals/index.php/artsmain 
Jornal Address: Faculty of Arts, Thamar University, Tell: 00967-509584 

P.O. pox. 87246, Faculty of Arts, Thamar University, Dhamar, Republic of Yemen. 

mailto:info@jthamararts.edu.ye
https://www.tu.edu.ye/journals/index.php/artsmain
https://www.tu.edu.ye/journals/index.php/artsmain
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Publication Rules: 

The peer-reviewed scientific journal Arts is issued by the Faculty of Arts, Thamar University, Republic of Yemen. It accepts publishing papers in 

Arabic, English as well as French, according to the following rules: 

First: General rules for papers to be accepted for peer-review: 

 The paper should be characterized by originality and sound scientific methodology. 

 The paper should not have been previously published or submitted for any publication to another party, and the researcher has to submit a 

written undertaking for that. 

 Papers should be written in a sound language, taking into account the rules of punctuation and accuracy of forms - if any - in (Word) 

format. 

 Papers shall be written in (Sakkal Majalla) font, size (15), for papers in Arabic; and in (Sakkal Majalla) font, size (13) for papers in both 

English and French. The headlines are in bold, size (16). The space between the lines is (1.5 cm), and the margins are (2.5 cm) on each side. 

 The paper shall not either exceed (7000) words, or be less than (5000) words, including figures, tables and appendices. Any excess required 

maybe allowed up to (9000) words. 

 The researcher must avoid plagiarism or quoting others' statements or ideas without referring to the original sources. 

Second: Procedures for Applying for Publication: 

The researcher is obligated to arrange the submitted paper according to the following steps: 

 The first page contains the title in Arabic, the researcher's name and title, the institution to which he/she belongs, his/her e-mail address, 

and then the abstract in Arabic. 

 The second page contains an English translation of the contents of the first page (title, name and description of the researcher etc., 

abstract and keywords). 

 The abstract, in Arabic and English translation, contains the following elements each: (research objective, methodology, and results), 

provided that each of them should not exceed 170 words, and not less than 120 words, in one paragraph, and both should also be 

included keywords ranging between 4-5 words. 

 Introduction: The paper contains an introduction in which the researcher reviews: an overview of the topic, previous studies, the new 

contribution that the research will add in its field, research problem, research objectives, research importance, research methodology, 

and research plan (research sections), providing them in the context without separating titles within the introduction. 

 Presentation: The paper is presented in accordance with the adopted scientific standards and principles, and the referred to parts and 

sections, in a coherent and sequential manner. 

 Results: The results shall be displayed clearly, sequentially and accurately. 

 Margins and references:  

- The margins at the end of the paper shall be documented as follows: 

In the margins, it is enough to write the author’s family name, the title of the research/book in brief, and then the volume, if there is any in the 
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